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DILLUNS
31 DE MAIG DEL 20106 el Periòdic d’Andorra

Opinió

Opinió

El nou seleccionador té marge i la
seva valentia li ha permès fer debu-
tar cinc jugadors amb l’equip nacio-
nal. Però el tècnic mateix va fer
autocrítica i va considerar la derrota
contra Islàndia massa exagerada.

Tècnic de la selecció

Koldo Álvarez

Tothom la classificaria en el món
musical, però ara l’artista ha sorprès
tothom amb la publicació de Sings
on the city, un llibre en anglès per
ajudar a entendre el català, que s’ha
editat a Bulgària.

Artista

Io Casino

Lluny de desanimar-se per l’aug-
ment de la demanda i l’increment
de les d i f i cu l ta t s per la cr i s i
econòmica, l’ONG està immersa en
el treball per buscar nous ingressos
per continuar amb la seva tasca.

President de Càritas

Agustí Font
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

TORRES
RAFAEL

Florentino i els diners

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Massa incidents al
Dos Valires

ELS ACCIDENTS
SEMBLEN MÉS DE
NEGLIGÈNCIA I
ERRORS TÈCNICS

El que no entenc és
com els bancs encara li
donen diners, malgrat el
deute del club

JOSEP ANTON

NOE

C
aldria esperar que entre les
disposicions que prepara el
Govern per esgarrapar a les

grans fortunes unes engrunes so-
lidàries n’hi hagi alguna que serveixi

per temperar una mica l’escàndol
de la contractació del tal Mourinho,
el millor mercenari actual, pel que
sembla, del planeta del futbol.

En realitat, l’escàndol és de tal
magnitud que segurament no hi
hauria manera ni de maquillar-lo si
més no, i, d’altra part, anomenar fut-
bol a alguna cosa que es relacioni
amb Florentino Pérez, sigui, no ja
exagerat, sinó inconvenient, però la
veritat és que els 70 milions que es-
tan ballant davant dels perplexos
ulls dels desocupats, dels funciona-
ris, dels pensionistes i de les perso-
nes decents, componen una delirant
coreografia de provocació i burla.

70 milions d’euros és el que cos-
tarà d’entrada la contractació del
mister portuguès entre indemnitza-
cions per rescissió de contractes i
sou (a raó d’11 milions a l’any du-

rant quatre anys), són, per a qui en-
cara es perd amb l’euro, molts mi-
lers de milions de pessetes, però
també són milions que han de sortir
d’algun lloc, possiblement de crèdits
bancaris, tret que Florentino els du-
gui damunt com diners solts.

Una manera de temperar l’escàn-
dol de semblant dispendi en el pre-
sent paisatge social de depressió i
pobresa, bé que limitat, seria que
Pérez revelés als ciutadans en difi-
cultats la fórmula perquè els bancs,

tan poc inclinats avui a prestar al
que ho necessita, li donin aquests di-
ners, i més amb el deute que arrosse-
ga el club que presideix. Però aquest
senyor no té pinta de revelar res que
no sigui la manera de viure i funcio-
nar a esquena de la lògica, del seny i
de la paraula donada, que no altra
cosa que la paraula és el que va do-
nar estampant la seva signatura al
peu del volander contracte de l’en-
trenador cessant.

El mínim que podria fer el Go-
vern, ara que encara cueja el nou
impost a les grans fortunes, és intro-
duir en el seu decret una addenda
per la qual la meitat o les tres quar-
tes parts d’aquests diners, tan brut
des del punt de vista moral, es blan-
quegi ingressant a les depauperades
arques comunals de la societat.H
redaccio@andorra.elperiodico.com

M
alauradament, la
que havia de ser la
notícia d’ahir va
quedar en pura
anècdota: els co-

merços, de forma obligatòria i
amb total rebuig, van baixar per-
sianes a les dues de la tarda. El
protagonisme se l’ha endut el
túnel del Dos Valires, que el no-
vembre passat va ser el tràgic es-
cenari d’un accident que va pro-
vocar la mort de cinc treballadors
a l’estructura 2, que va cedir i es
van enfonsar. Dissabte a la nit es
va repetir un episodi similar, en-
cara que sortosament sense vícti-
mes: l’estructura 1 del viaducte
de la boca oest va cedir 1,5 me-
tres.

Ahir, tal com va fer dissabte a
la nit en el mateix terreny, el cap
de Govern, Jaume Bartumeu, no
va poder amagar el seu enuig,
tant cap a l’UTE responsable
d’aquestes obres, com cap a l’em-
presa que, encarregada per l’Exe-
cutiu, va elaborar l’auditoria ex-

terna i va concloure que les obres
es podien reprende, és a dir, va
avalar la seguretat dels treballs.
Atesa la situació, ara es fa difícil
parlar d’accidents, i potser des-
propòsits tampoc seria la qualifi-
cació adient. L’encadenament
d’incidents en l’obra comença a
fer pensar en negligències i que
s’haurà de trobar els responsa-
bles. I és que les dues estructures

sinistrades han estat dissenyades
per la mateixa empresa que va ser
subcontractada per l’UTE.

De moment, l’obra està paralit-
zada en la seva totalitat, i és tan
elevada la desconfiança (que com-
parteixen molts ciutadans) que
Bartumeu va afirmar ahir que
quan es finalitzi no s’autoritzarà

la circulació fins que hi hagi el
ple convenciment que l’estructu-
ra és sòlida. La construcció del
túnel ha suposat la mort de set
treballadors. Una barbaritat. Per
això hauran de respondre no sola-
ment les empreses subcontracta-
des que estan executant els treba-
lls, sinó també les firmes que van
licitar i van guanyar el concurs
públic i que, per extensió, són les
principals responsables del desen-
volupament de l’obra.

El cap de Govern tampoc va
oblidar l’empresa Bureau Veritas,
de reconegut prestigi internacio-
nal i que, a instàncies del Gabinet
socialdemòcrata, va analitzar
l’obra i va donar el seu consenti-
ment a la represa convençuda de-
la seguretat. Bartumeu se sent
«traït», després de l’incident de
dissabte, i aquest és el sentiment
generalitzat de la majoria de ciu-
tadans, que estan convençuts que
tants incidents no poden ser fruit
de la casualitat o de la mala sort.

De moment s’ignora quines se-
ran les següents accions de l’Exe-
cutiu, però cal exigir-li con-
tundència perquè es clarifiquin
les causes que permetin assenya-
lar els responsables de tantes defi-
ciències d’una obra milionària
que ara no se sap quan s’acabarà,
ni com.

E
l cas Pretòria ha servit per
demostrar que Andorra és
fidel als acords que subs-
criu, cooperant amb tot
allò que s’ha demanat des

de l’àmbit jurídic. Recordo les decla-
racions que van fer destacats juristes
com ara Garzón o Gómez Acebo,
entre d’altres que van participar, en
una taula de debat organitzada per
BPA, que la cooperació andorrana
era en molts casos superior a la que
podien rebre del Regne Unit, per ci-
tar un exemple.

D’aquesta sessió que va congregar
el més selecte del món econòmic del
Principat, també és bo recordar les
recomanacions que es van fer en el
sentit de tirar endavant els acords a
escala internacional i la posada a
punt de tota la jurisdicció en pa-
ral.lel a l’europea. Penso que mai en
tan poc temps s’havia fet tanta fei-
na. En primer lloc, del Govern, que
va saber agafar el problema com a
primera preocupació i ha desenvolu-
pat una feina que, malgrat els molts
entrebancs que va tenir i en alguns
casos continua patint, és positiva, tal
com ho demostra el fet que, en
aquest cas que comentem, els propis
encausats eren els primers en creure
que les coses canviarien i van fer el
que van fer amb els seus diners al

Principat. És important ressaltar el
paper del Govern.

També el de la Justícia, que ha
cooperat directament amb tot el que
ha estat sol.licitat per via legal. Final-
ment, cal fer un esment als bancs i a
la seva actuació en tot moment jus-
ta, legal, prudent i amb la discreció
que el cas aconsellava. Les coses es-
tan canviant i això fa que la imatge
també sigui diferent. Aquest cas en
altres circumstàncies hauria tingut
un ressò que no és el d’ara, en què
queda perfectament aclarit la trans-
parència d’actuacions dins del marc
legal i només en aquest marc.

La projecció exterior del propi
sector bancari és una garantia de la
seva evolució i també del reajusta-
ment que realitzen de fa un temps.
Penso que estem en el bon camí,
malgrat les circumstàncies que es-
tem vivint.H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


